现代 金银纪念币大全

A COMPLETE COLLECTION OF MODEN CHINESE GOLD AND SILVER COMMEMORATIVE COINS















中国现代金银纪念币大全A COMPLETE COLLECTION OF MODEN CHINESE GOLD AND SILVER COMMEMORATIVE COINS



中国大百科全意出版社



图书在版编目 (CIP) 数据

中国现代金银纪念币大全/朱纯德编著。 - 北京: 中国大百科全书出版社、2000.9. ISBN 7-5000-6399-7

1.中...Ⅱ朱...Ⅲ.①纪念币、念-中四-1979 ~ 1999-图集

②纪念市、银-中国-1979 ~ 1999-图集

IV.G894-64 中国版本图书馆CIP数据核字(2000)第43802号

书名:中国现代金银纪念币大全 出版:中国大百科全书出版社 (北京阜成门北大街17号 100037)

发行: 中国大百科全书出版社 全国新华书店经销

制版:深圳市柯印电脑设计有限公司 印刷:深圳文博精品印刷包装有限公司

规格: 889×1194mm 开本1/16

規格: 889×1194mm 升本1/16 印数: 0001-4500冊

字数: 100千字 播图: 1916幅

字数: 100千字 插图: 1916幅 印张: 23

版次: 2000年10月北京第 -版

书号: 7-5000-6399-7/% · 123 定价: 精 装 280.00元(RMB)

礼品装 680.00 元(RMB)

anners (Martin Paris)

编委会:

願 问: 史纪良 徐惟诚

主 任: 尹成友 单基夫

副主任: (以社氏を划为外) 王 毕 王徳有 皮执凯 朱纯德 李小平 易都佑 杨福基 龚 莉

委员: (以姓氏名列为序) 车宏伟 张向军 李 波 杨洪春

林 京 胡福庆 赵 敏 高 原 柴敏琦 常汝先 薛伟业

主 编: 朱纯德 王德有

副主编: 张向军 林 京

中国现代金银纪念市大全 A COMPLETE COLLECTION OF MODERN CHINESE

GOLD AND SILVER COMMEMORATIVE COINS

- 1一) 中國人民银行从1979年开始发行金银纪念币。本书收录了自1979年至1999年我国发行的 所有金银纪念市共1210枚、同时也收录了中国金币总公司发行的金银纪念章共133枚。
- (二) 序之后 有《中国现代金银纪念而20年》长文·篇。从历史的角度叙述了中国现代金银纪 念币20年来设计、铸造和营销的发展过程。
- (三) 本书以年代为编排顺序,每年有简短的说明文字一篇,概述该年度金银纪念币的发行种类 和特色。
- (四) 书中对据项金银纪念币的内容(金银纪念章除外)均有文字介绍。
- (五) 书中每一枚币的技术规格(直径、重量、成色、生产厂家等)均列表附在每页下端。
- (六) 书中除个别大规格而种因版而有限适当缩小(图中均有标注)之外,其余均核市的原大表现。
- (七) 本书每套币凡正面图案相同时,均不再重复表现。
- (八)本书的目录、序、《中国现代金银纪念币20年》及每年的文字说明为中英文对照。
- (力) 为便下走来解读 本书还附有会银纪念而相关知识的名词解释。



GOLD AND SILVER COMMEMORATIVE COINS

貨币最商品经济的必然产物,货币实物反映不同国家不同时代的特征。每个时代都可以找到有时代特征的货币。我国原始社会末期出现了贝市、以后出现不同形态的金属市。宋代北职了纸市雏形一 文子、发展列现代、纸市已成为资通主市、硬币只作为舖币、线市也是一种文化、方应收不同时代的技术和文化特色。而作为贵金属的黄金、白银、自从一出现,就天然地作为市材被人们利用。东西方的历史皆是如此、使用黄金铸造金币在我国最中可追溯到春秋战国时代。司马迁把金币称为上市,籍指金币在各种由金属材料铸造成的银币中占有最高的位置,经过许多世纪的发展、金币在钱币之中有着转响架中协助位。是钱市文中一颗潮滤的明珠。

中国现代金银纪念市自1979年发行至今已有20年了。时间虽然不长、但由于起点高、又融入了 中实文化的情华、所以、从一开始它就以设计的精美独特、铸造工艺的新颖、题材的民族特色而受到 世人瞩目。

从题材上讲,上下五千年。既有重大历史事件。又有杰出人物。既有文物古迹。民族文化、又 有资票福有的动物。提物,林林总定。不胜枚单。20年来。中国现代全银纪念币已形成了10个大的 速載系列,开发了上千个品种。超树内容构成了丰富的历史画卷,展现了中国文化的精华。

设计上的民族化是中国现代金银纪念币的独特之处,它的币面设计经常采用主景与背景相结合的构图方式。是中国传统绘画和浮雕常用的艺术手法、深受钱币爱好者的欢迎。

鮮明的民族特色使中国现代金银纪念币在国际上多次获得世界最佳金币、最佳银币大奖。例如, 熊猫币就是用特殊的工艺手法把熊猫特有的黑白外形和憨态可掬的神恋表达得格外鲜明,从而获得世 界最佳金币大奖。为寸之间,中国现代金银纪念币展现了中国灿烂的文化和历史。为我国赢得了国际 ##

《中国现代金银纪念市大学》收集了按国建国以来发行的所有金银纪念币和中国金币总公司发行 的大部分金银纪念章。其资料的完整任和内容的丰富性是以前同类书所不及的。它的问世、为广大钱 币要好者鉴赏和研究中国现代金银纪念币提供了权威的资料。同时也为中国金银纪念币文化增添了灿 栏的篇章。

中国人民银行行长 為相能

1999年12月31日

70-1000 中国人企画的企画。 A COMPLETE COLLECTION OF MODERN CHINESE GOLD AND SILVER COMMEMORATIVE COINS

Forward

Money is an inevitable outcome of commercialized coonomy. The physical money reflects features of different countries at different simes, while different times bound their unique characteristics in their money. In China, shell coins appeared at the end of primitive society. Then bronze coins in diverse shapes followed. The rudiment of paper money appeared in Song Dynasty, which was called Jiao Zi. When it comes into modern times, banknote has become the main currency in circulation, while coin is regarded as fractional money only. As part of culture, coinage reflects technologies and cultures of different times. Histories of both the west and the east showed that gold and sliver, as precious metals, were naturally taken as money when first found by people. In China casting coins with gold can be traced taket to the Spring Autumn and Warning States Periods. Sixa China called gold coins as "supreme coins", meaning that gold coins are the most valuable ones and take the most prominent position amongst coins in other metals. With developments in the past centuries, gold coinage, like a brilliant gent, confined so occurs a seceile/vostinating position in the critical culture.

It has been 20 years since Chinese modern gold and silver commemorative coins were incepted in 1979. Although with not a long history, Chinese modern gold and eliver coinage started at a high standard and has combined the essence of Chinese culture. They have attracted much attention for their spectacular designs, novel coining techniques and themes with typical Chinese characteristics from the very beginning of their acceptance.

In terms of themes, Chinese modern gold and silver coins cover China's history of over 5000 years. Not only major historical events, but also outstanding historical figures; not only historic sites and national cultures, but also rare animats and plants, and many more have been depicted in the coins. In the past 20 years, Chinese modern gold and silver commemorative coins have grown into 10 theme categories and over kinds of different coins, revealing the essence of Chinese culture with their abundant historical themes.

The strong national style in designing is another unique aspect for Chinese modern gold and silver commemorative coins. The designs often compose of two parts: a foreground design and a background design. This is an artistic method frequently used in traditional Chinese paintlings and engravings, and has been highly appreciated by poin collectors.

The distinctive national style has brought about many international awards to Chinese modern gold and silver commemorative coins as the best gold coin or the best silver coin of the year. Take the Panda coin as an example. With the application of a special technique, the unique black and white colors of the giant panda and its charmingly naive manners are vividly represented on the coin, for which Chinese Panda coin was awarded the Best Gold Coin. The tiny coins have displayed the splendid culture and history of China, and have brought worldwide resultation for the country in this special field.

A Complete Collection of Chinese Modern Gold and Silver Commemorative Coins has filted all gold and silver roins ever issued after the founding of P. R. China, and most the gold and silver medials issued by China Gold Coin Inc as well. The completeness of its material and the abundance of its content can not be compared by other pictorials of its kind. It will provide authoritative information for coin collectors to appreciate and study Chinese modern gold and silver coins. Meanwhile, it has added a brilliant chapter for Chinese gold and silver coin culture.

> Dai Xianglong Governor The People's Bank of China Dec. 31,1999

中国现代金银纪念币二十年

中国现代金银纪念而自1979年开始发行。至今已有20年的历史。在这20年中,中国现代金银纪念 市以弘扬中华钱而文化。展现中华文化风采和社会主义精神文明建设的规果为宗旨,通过方寸天地。 创造了崭新的现代金银纪念而文化,以璀璨的光彩,闪烁于国际市坛,为中国改革开放辉煌的发展史 增添了闪光的一页。

20年来,中国现代金银纪念币在开拓中前进。在创新中提高,并在发展中不断完善。已逐步形成了独具中国特色的金银纪念币发行、销递及营销体系,实现了项目发行的规范化、题材选择的系列化无 设计的民族化、生产铸造的现代化、技术规格的标准化经营销售的市场化。中国现代金银纪念币在发行之份。即与国际钱币市场接轨。在艺术设计上坚持了独特的中国民族风格。在生产铸造技术上逐步采用国际毒新的设备技术。使得中国现代金银纪念币具有世界一流的质量水平、为钱币收藏家、爱好者银供了大量独具风采的现代金银纪念币珍品,在国际钱市之体占有重要的一角。这个为止、中国现代金银纪念币有之度分下了300多个品种。内容涉及重大纪念面对,国内外杰出历史人物题机大熊猫等珍稀动物题材,中国十二生肖题材,中国古典文学名署题材,中国古代科技发明发现题材,中国古代及近代名画《琼建材、中国古代及近代名画《琼建材、中国的概数艺术及民族古样题材、体有运动题材等。这些不同的题材形成了多多多彩的由金银纪念币,浮避组成的长幅高卷、令人目不遏接,收藏者可以通过观赏、研究、得到历史、文化、科技等多方面如26位能允许完全。

中国现代金银纪念币20年的发展历史,蕴藏着很多个"第一",把这些"第一"揭示出来,可以展示中国现代金银纪念币发展的。些历史细节,使人趣味盎然。回味无穷。

1979年国务院正式授权中国人民银行对外发行纪念金币。这是中国现代金银纪念币发行的起点。 中国现代金银纪念币的启动作品是中华人民共和国成立30周年纪念金币。这套金币的发行包含

所企業的第一、企業就通知的加利作品定用學人民共和國成立ON周年記念室市。这至董中的安行包古 两个重要的第一:它是我國发行的第一套现代纪念金市,同时又是新中国成立至改革开放初期向海外 发行的第一套现代纪念金市。这套纪念金市其4枚,共念2盎司黄金。在海内外产生了很好的影响。为 中国现代金银纪念币的发展打下了坚实的基础。积累了宝贵的经验。

中国现代金银纪念市事业的发展始终得到了党先国家领导人的亲切关怀和支持,1995年、中国 人民银行为迎接1997年中国对香港恢复行使主权,担从1995年起至1997年之间每年发行一组金银纪 念市。第1组主题表现邓小平语号的"一国两制"的伟大为针:第2组主题表现中华人民共和国香港特别 行政区基本法:第3组主题表现中华人民共和国香港特别行政区成立。中国人民银行上报发行方案以 后:江泽尼总书记等党和国家领导人批准发行。这套金银纪念市的发行获得了极大成功,它稀永载我 国钱币的史册;

中国现代金银纪念币表现的第一位伟人是孙中山先生,1981年是辛亥革命70周年,中国人民银行决定发行一套金银纪念币,以表现孙中山先生领导的辛亥革命推翻满浦王朝的伟大历史功绩。在设计上,金市的正面是孙中山先生的肖像,表示对孙中山先生这位中国革命先行者的童怀,而银币正面则是孙中山的立像,展现了一代伟人的风采。这套金银币发行以后,在海内外尤其是合湾地区受到很富证价。

中国共产党的创始人和新中国杰出的国家领导人李大钊、毛泽东、周恩来、刘少奇、朱德、第一次出现在中国现代金银纪念币上,是1993年发行的中国杰出历史人物系列金银纪念币的第10组。这

化自己化自由化二 化二十烷烷

组领袖人物金银纪念币,每一个画面部件典型的历史环境之中展现人物的特征,使人物栩栩如生,哼 之故出。如金币上出现了建国初明毛泽东的形象。表现了毛泽东领导全国人民创建中华人民共和国的 丰功伟绩;周恩来在人民大金华政府工作报告的画面。表现了周恩来为人民的事业、鞠聚尽瘁、死 而后已的伟人风采;刘少奇手提外衣在祖国大地风尘仆仆进行考察。把刘少奇热爱人民的形象真实地 再期出来。朱德身有元帅服乘学检阅车。表现了人民军队统帅的雄姿。这组纪念币的变行深要人们的 妙如

中国杰出历史人物来列金银纪念币,共发行了10组,这些人物都是一些对中国历史发展做出杰思教的政治家、思想家、军事家、科学家、文学家等。在这组金银纪念币中分别是示中国第一位皇帝秦始皇、第一位在学家老子、第一位故有事不干。第一位诗人起原、第一次农民起义的领销陈胜、吴广、第一位历史学家司马迁、第一位天文学家张衡、第一位造纸科学家集伦、第一位数学家租冲之、另一位民间造桥专家奉奉,第一位藏族领袖实现汉藏联纲的松龄干布,第一位女词人李清照,第一位中国少数民族皇帝恶念烈。第一位西海,识蒙罗伊、李等。这些古代杰出人物。通过金银纪念币后,只活现地再现在人们的眼前,特别要指出的是。在中国杰出历史人物不到金银纪念币的当中,第9组是一个中国杰出妇女的长级、这组金银纪念币包括中国历史上惟一的女皇歌则不,以及王昭君,蔡文姬、花木兰等中国古代妇女的代表人物,再取了中国妇女的贝采、是中国现代金银纪市的特别贡献,此外、存历史人物金银纪念币中还有一位在欧洲几乎是家端户晓的人物——马可,该罗、他是把中国文化传播到欧洲的军人人,也是中国现代金银币上原规的第一位外国人,把马叫,该罗列为金银纪念币的主题对设进中围和国际的文化交流,加深任伊各国对中国改革开放的了解,具有重要的意义。纪念而在设计上把马可,该罗标准像放在中国大院城

生消傷相是中國特有的民俗文化。在汉民歲的历史文化中源远流长、因此1981年确定发行中国 一生肖金银纪念币后,海内外华人对此热烈欢迎。此后中国生肖市成为中国现代金银纪念币的重要 币种之一。这套币在艺术设计中采用中国署名高家笔下的十二生自动参标象。表现了成的权数规较 中的稳重坚强。度均解望强悍,免的经逸温矣。龙的神秘潇洒。蛇的蜿蜒矫美、马的彩龙通动,羊的 温顺健雅、装的眼慧敏捷、鸡的英气湿湿,狗的蟹觉忠良、猪的形厚洋外。经过硬币雕刻师的精雕纫 别。每枚生肖金银纪念币形种兼备。令人聚不释手,极具收藏价值,中国十一级一位, 两项美好的第一。一是1982年王戍(初)年银币在国际上获国际大奖——1982年度最佳银币奖;二是在 此之后,中国生肖市灭卖款工艺美术作品百浪农金美、这是当时中国工艺美术作品的国家级最高奖、 该房助了我国现代金银空行的设计格排处大水学已身有国际水平。

大熊媒作为中国独有的珍稀动物而闻名于世,中国熊猫系列金银币属非纪念性金银币,此类金银 市在国际上一般又被称为投资市,它的图案一般选择一个国家具有代表特征的题材,如加拿大营制金 银币采用的图案是例叶,而且每年不变。熊猫金银币是我国第一种密制金银币,从1982年开始发行, 其发行量按回路栅例为不限量,由消费者或投资者自由采奖,具有投资保值的作用。

中国照据金银币已成为国际上投资市的币种之一 它不仅适合投资,也适合收藏。它每年更换一次图案,更增加了市场艺术魅力和收藏价值,照强金银币是按国每年发行的金银币当中的第一大市种。1982年设计生产照据金币时,进到一个程题,就是在黄金上如何表现大鹏湖。自两色的皮毛。中国人民银行印制局设计专家和造币厂雕刻家共同努力,创造出一种「凹刻法」。即利用黄金银面可折出 無的基準了国医最单合 不多。这是对国家制币第一次在国际大会。

中国是多民族的国家,我们不仅将中原文化或汉族文化、同时也把少数民族悠久的历史、灿烂的 成出的、热剂从,别引了中国现代金银纪念市的选题内容之中。从中国少数民族文化系列纪念市第 144开始,尹国小数民族文化新郑小全组纪念市发行项目。第14组反映了几位少数民族的民族英雄。 A COMPLETE COLLECTION OF MODERN CHINESE
GOLD AND SILVER COMMEMORATIVE COINS

如攀族 | 当时称 「俚人」」的冼夫人、精族的奢香夫人,藏族的格萨尔王,蒙古族的嘎达梅林等,这 是中国少数民族文化第一次集中表现在中国现代全银纪念正上,是中国现代全银纪念正的得意之作。

中国现代金银纪念币在内容、透题,设计上的诸多第一是我国古今文化精华的荟萃,是中华钱币文化的新创造,中国现代金银纪念币在工艺技术为度还有很多第一。它标志看我国现代金银纪念币在工艺技术为度还有很多第一。它标志看我国现代金银纪念币生于王艺的不断完善、不断发展、不断发高、私对平国际、诸冰平、为纪余中国编辑命币数行0周年、1991年中国人民银行发行了5公斤的熊瑞金币。这是中国第一收5公斤金币。也是世界现代金银币位今为止的第一枚6公斤金币。它创造了现代金银纪念币铸造史上的奇迹、虽然产仅发行了10枚、伊它是当今世界上最珍贵的金币之一。这个图象清解、万人执范、厚度、成色、重量准确,中国膨端5公斤命币的铸造。使得中国金币销造技术认到了一个畅高度。

中国现代金额经念市的形制多数采用删形。随着销速技术的发展。各类异形市也出现在中国现代 金银纪念币的模式之中,如第一套为形连续市是长江三峡纪念银币、它的独特之处是四枚市村面围案 相连,形式一幅壮丽的长江三峡四。具有浓郁的中国国面的传统风格。四枚市相连组成画面创造了铸 市技术的新工艺。这套市一经发行便受到按国钱市界的欢迎。成为钱市珍品。之后又发行了朱代名画 《清明上河图》六枚方形连续市、香港新貌四枚方形连续市等。这些市都已成为中国现代金银纪念市 中的精品。

随右现代锗币技术的发展, 近儿午彩色币的生产风靡国际市坛,我国第一枚彩色币是虎年彩色银币, 币面的彩色设计具有浓厚的民间商悦、欢快气氛, 体现吉祥点庆的主题,涂受人们青睐。

1998年11月,我们又除重推广、第一枚方形彩色银币 唐代名画馨花仕女色银币,由于设计新跷、铸边精良、再现了古代名画的风采 发行后受到钱市市场的欢迎 一时成为人们争购收藏的钱币。

在20年的中国现代金银纪令市发展史中。中国和5·国第一次联合发行的市是办纪念特人国际主 及战土白来聚到达中国60周年。由中国人民银行与加拿大里家造市厂联合发行的。中,加两国各发行 一枚银币。两数为一套。放生一个包装引息会内同时销售 一时在国际钱币界成为性甚。

中国现代金额经念布是改革开放30个物。 在党和政府的关怀 卜, 中国现代金额纪念市事业将进一 特到健康稳步地发展,中国会币工作者必将创造出更美更好的金银纪念币珍品,奉献于社会,奉献 于广大钱而爱好者和收藏家。

2000年1月

A COMPLETE COLLECTION OF MODERN CHINESE
GOLD AND SILVER COMMEMORATIVE COINS

Twenty Years of Modern Chinese Gold and Silver Commemorative Coinage

It has been 20 years since Chinese modern gold and silver commemorative coins were first issued in 1979. Within this 20 years, Chinese modern gold and silver commemorative coinage has been committed to the enhancement of Chinese numismatic culture, the publicizing of the elegance of Chinese culture and the progress of socialist spiritual construction. With its unique glamour, Chinese modern gold and silver cornage has been shrining in the world numismatic held, adding a brilliant part to the history of China's development in its reform and opening up to the outside world.

In the 20 years, Chinese modern gold and silver coinage has developed through continuous improvement and innovation, and has gradually formed its own system of minting, distribution and marketing with unique Chinese characteristics. A series of goals have been achieved, including the standardization in issuing programs, the serialization in selecting themes, the nationalization in artistic designs, the modernization in production, the standardization in technical specification and the marketization in distributing the coins. From the very beginning, Chinese modern gold and silver commemorative coins have followed the track of the international numismatic market, persisted in its own unique style in artistic design, and gradually applied the internationally advanced equipment and techniques in production, thus became well received by coin collectors and coin lovers for their top quality and unique national styles. Up to now, there are over 1300 categories of Chinese modern gold and silver commemorative coins already issued, covering such different themes as important historical events, outstanding Chinese and foreign historical figures, Chinese giant panda and other endangered wildlife, Chinese lunar animals, selected works of ancient Chinese literature, scientific and technical inventions and discoveries of ancient China, famous painters and their paintings of ancient and modern China. Chinese traditional culture, Chinese Buddhist art and national mascots, and sports, etc., After 20 years of accumulation, these coins on different themes have formed into a long gallery of relieves, by studying and appreciating of which coin collectors will enjoy a kind of spiritual fulfillment and learn a lot about the history, science and technology, art and cultures.

There appeared many "firsts" in the 20 years of history of Chinase modern gold and alliver commemorative coinage. By revealing these "firsts", people will find many interesting and worthy of recalling details in the history of issuance of Chinase modern gold and silver commemorative coins.

It was the year 1979 that the State Council formally authorized the People's Bank of China to issue gold and silver commemorative coins abroad. This is the starting point of issuance of Chinese modern gold and silver commemorative coins.

The initial piece of Chinese modern gold and silver commemorative coinage is the gold coin set marking the 30th anniversary of the founding of the People's Republic. This set of coin contains two important "flists" First of all, it is the "first" modern commemorative gold coin set of the country, Meanwhile, it is the "first" set of modern gold coins ever issued to the abroad from the founding of new China till the early years of the reform and 00 C D A X C S - C V E &

GOLD AND SILVER COMMEMORATIVE COINS

opening-up. This set of gold coins is composed of 4 pieces, containing 2 ounces of pure gold. It was issued to mark the 30th anniversary of the founding of P. R. of China, and was well received at home and abroad. This laid a firm basis for the development of Chinese modern gold and silver commemorative coinage afterwards and accumulated valuable experience

The development of the cause of Chinese modern gold and silver coinage has always been kindly concerned and supported by leaders of the Party and the State. In 1995, the People's Bank of China proposed to issue every year from 1995 to 1997 a set of gold and silver commemorative coins to mark the return of Hong Kong to China in 1997. The theme of the first set is on the great policy of "One Country Two Systems" initiated by Comrade Deng Xiaoping: the theme of the second set is mainly focused on the Basic Law of the Hong Kong Special Administrative Region (HKSAR) of P. R. of China; and the third set depicts the founding of HKSAR. The project of this coin issue was approved by major leaders of the Party and the State including Jiang Zeming, General Secretary of CCCPC. This coin issue made a great success which will be forever recorded in China's numismatic history.

The first great historical glant depicted on Chinese modern gold and silver commemorative coins is Dr. Sun Yatsen. The year 1981 was the 70th anniversary of the Xin Hai Revolution (the Revolution of 1911). To mark the great deed of overthrowing the Qing Dynasty during the Xin Hai Revolution led by Dr. Sun Yat-sen, the People's Bank of China decided to issue a set of gold and silver coins. Obverse design of the gold coin uses the portrait of Dr. Sun Yat-sen, showing the great respect to this revolutionary "pioneer"; and the silver coin bears a design of standing statue of Dr. Sun Yat-sen on the obverse, displaying the graceful demeanor of Dr. Sun as a historical giant. The coin received high appraisal from both home and abroad, especially from Taiwan.

The first time, for the founders of the Chinese Communist Party (CCP) and leaders of new China such as Li Dazhao, Mao Zedong, Zhu De, Zhou Enlai, and Liu Shaogi to appear on Chinese modern gold and silver coins was in 1993 when the 10th set of China's Outstanding Historical Figures Coin Series was issued. Designs of this coin set were very successful. Every design catches features of each person in a typical environment, making a vivid depiction of the people. For instance, the design of Map Zedono on the gold coin is based on the image of him in the early days of new China, revealing his great achievement to lead people building P.B.of China. The design of Zhou Enlai depicts him in delivering the governmental working report at the Great Hall, showing the elegance of zhou as a great statesman. The coin depicts Liu Shaogi carrying his overcoat in the hand and making investigations in a work tour across the country which vividty displays the love of Liu Shaoni to the people. The design of Comrade Zhu De shows his mighty force when sitting in an inspection car in a marshall costume and inspecting the parade of the armed forces. This set of commemorative coins was warmly welcomed by people.

Chinese Outstanding Historical Figures Commemorative Coin Series is composed of ten sets. Many politicians. thinkers, militarists, scientists and literatures etc. who have done great contribution in driving the development of China's history are displayed in the coin series. In these sets showed that these people are vividly depicted on the coins including Qin Shihuang, the first emperor: Lao Zi, the first philosopher; Confucius, the first educationist: Ou Yuan, the fist goet: Chen Shen and Wu Guano, the first geasant uprising leaders: Sima Qian, the first historian; Zhang Heng, the first astronomy scientist; Cai Lun, the first paper maker; Zu Chongzhi, the first great mathematician; Li Chun, the first civilian bridge-building specialist; Songzan Gambo, the first Tibetan leader who married Princess Wencheng of Han Nationality; Li Qingzhao, the first women poet; Kublai khan, the first emperor of a minority nationality; and the classical novelist Luo Guanzhong, and so on. The 9th Set of the



A COMPLETE COLLECTION OF MODERN CHINESE

Series is worth of particular mentioning because this is the first coin set specially featuring outstanding women in history. This is a special contribution from Chinese modern gold and silver coinage. The outstanding women coin set depicts the only empress in China is history, Wu Zetian, and other representative women of ancient China such as Wang Zhaojun, Cai Wenji and Hua Mulan, revealing the elegance and beauty of Chinese women. Marco Polo is almost a household name in Europe. He is the first person who brought the Chinese outliers to Europe. Thus choosing him as the theme of a commemorative coin is of great significance in promoting the cultural exchanges between China and foreign countries, and furthering the understanding of China's reform and opening up by the rest of the world. The coin depicts the portrait of Marco Polo in the background of the capital only of Yuan Dynasty, which further deepens the motif and the artistic attraction. This coin was well praised at home and abroad, and was awarded the Most Historically Significant Coin of the Year in the international coin competition.

The concept of 12 Lunar Animals is part of the typical Chinese folk culture. It is associated with a 12-year cycle denoted the year of a person's birth, thus is concerned with every person especially the Han people. So the issuance of the Lunar Animal Coin Series starting from 1981 was warmly welcomed by Chinese people at home and abroad. It becomes one of the most important Chinese modern gold and silver commemorative coin series with a very good secondary market. Designs for the animals are taken from famous paintings by celebrated Chinese painters. After exquisite engravings of the sculptors, the coins form a typical Chinese national characteristics showing the cunning and wisdom of the rat, the steadiness and strength of the ox, the robust and fierceness of the tiger, the gentle disposition and the graceful carriage of the rabbit, the mysterious nature and unrestrained character of the dragon, the triggering beauty of the snake, the bold and unrestrained strength of the borse, the tameness and timidity of the sheep, the wisdom and swiftness of the monkey, the animated heroic spirit of the rooster, the alertness and royalty of the dog, the simple and gentle temperament of the pig. etc.. Each animal is vividly depicted based on the fine paintings of the painting masters and the careful engravings of the sculptors, making the coin piece irresistible and highly valuable for collection. The coins thus won two wonderful first prizes. In 1982, Year of the Dog silver Coin was awarded the Best Crown Coin of the Year in the international coin competition. Later. Chinese Lunar Animal Coin Series won the Gold Prize of Chinese Handicraft Hundred Flower Award, which was then the highest award of the country for arts and crafts, revealing that China's technical capability in designing and minting modern gold and silver commemorative come had already reached the international level.

Chinese Panda gold and silver cons are sorted as investment coins in the world market. The designs of investment coins other choose a representative motif of a country. For instance, maple is taken as the design for the Canadian bullion gold and silver coins, and the design remains unchanged for years. Panda gold and silver coins are the first bullion coins in China issued from 1982. The mintage of Panda coins is unlimited according to the international practice, maintaining their value while being traded and invested freely by the customers and investors.

Chinese Panda gold and silver coins have become one of the major investment coins in the world coin market. They are characterized not only by their investability but also their collectability for the design of Panda coin change every year, which increases the artistic attraction and collective value of the coin. Panda coin is one of China's most important coin programs each year. As a unique rare animal in China, giant panda has black and white fir, black eyes and charmingly naive manners. Chinese people repard the giant panda as a national treasure. World Wildlife Fund uses the image of a panda as its logo, bringing world fame to the panda. The first difficulty that the Chinese technicians encountered when designing and minting panda gold coins in 1982 was

070-1000 中国现代金银经资金 A COMPLETE COLLECTION OF MODERN CHINESE GOLD AND SILVER COMMEMORATIVE COINS

how to display the black and white colors on the gold. After joint efforts from the designing experts of the Banknote Printing and Minting Bureau of the People's Bank of China and the engravers of the mints, a new engraving method called "intaglio engraving" was created, which was based on the tact that the minro surface of gold can diffract black color. After careful designing and engraving, the black and white colors of the panda were successfully represented on the gold coin, as well as on the silver coin afterwards. In 1983, Panda gold coin was awarded the World's Best Gold Coin of the Year, which was the first international award for Chinese building coins.

China is a country of many ethnics. When Chinese modern gold and silver commemorative contage reflect the Central Plain culture or the culture of Han nationality, it also depicts the long history, brilliant culture and outstanding historical figures of the minorities. This was started from the issuance of 1st set of Chinese Minority Culture Commemorative Coin Series. The 1st set of the series displays the national heroes and heroines of some minorities such as Madame Xhan L Nationality, Madame Showang of the Y nationality, King Gesal of the Tibetan nationality and Gadameilin of the Mongolian nationality. This is the first time that Chinese minority cultures are focused on the country's modern gold and silver commemorative coins, which is a proud work among Chinese gold and silver commemorative coins.

These mentioned above are the many firsts of Chinese modern gold and silver conage in terms of sphere of contents, theme selection and designing. From which we can see that Chinese modern gold and silver commemorative coins have covered the essence of China's long history and its brilliant culture. The coins themselves are also a new creation in promoting the Chinese culture and the numismatic culture.

There are also many "firsts" of Chinese modern gold and silver commemorative corrage in terms of techniques. They symbolize the continuous development and improvement of the minting techniques of Chinese modern gold and silver commemorative conage in coming up to the world first class standard. In 1991, the People's Bank of China issued a 5 Kilogram Panda gold coin to mark the 10th anniversary of the issuance of Chinese Panda Gold Coins, which was the first 5 kilo gold coin ever minted in China and also the first of its kind in the world. It made a marvel in the history of modern gold and silver coin industry. Although its mintage is only 10 pieces, it is one of the most valuable gold coins in the world. Its minting technology requirement was very complicated. It required not only a clear design with strong three-dimensional effect, but also absolutely procles specifications including the height, lineness and weight. The minting of 5-kilo Panda gold coin marks a new level of techniques achieved for Chineses gold coinage.

Chinese modern gold and silver commemorative coins are often round shaped. With the development of minting technique, diverse shaped coins appeared For instance, the first metangular serial coins are the Three Gorges Commemorative Silver Coins. The uniqueness of the coins is that the reverse designs of the 4 coins form into a spectacular panorama of the Three Gorges. With strong traditional style of Chinese painting, the coins created a new coining technique in making the coins join to form a complete poture. The coins were warmly welcomed by Chinese numbersalist immediately after their issuance. After this, the 6 piece rectangular serial coins depicting A City of Cathay, the famous painting of Song Dynasty and Hong Kong's New Scenery rectangular serial coins (4 pieces) followed to be issued. All have become fine works of Chinese modern gold and silver coinage.

Following the development of the technologies of modern colinage, colored coins have been very popular in the market in recent years. The first Chinese colored coin is 1996 Chinese Wu Yiri Year (Year of the Tiger)Commemorative Colored Sher Chin. The design of the coin applied colors of strong Chinese Blavor, showing the happy and auspicious atmosphere of the theme. The coin was highly appreciated by coin collectors

The rectangular colored silver com featuring Elegant Ladies of Tang Dynasty, the famous painting of Tang Dynasty, was issued in Nov. 1998. With its novel design, exquisite engraving, the coin vividly displays the glamour of the ancient painting, thus was well received in the coin market and became the most demanded coin at that time.

In the 20 years development of Chinese modern gold and silver commemorative consage, the first jointly issued coin program between China and a foreign country was the silver coin ser marking the 60th Anniversary of the Arrival of Norman Beltiune in China. The coins were jointly issued by the People's Bank of China and Royal Canadian Mint. Each country issued one piece of the two-coin set. The two coins are sold together in a presentation case, maken at a much-talked story in the world numbratials circle.

Chinese modern gold and silver commemorative coins are a product of China's reform and opening-up. Under the concern of the Parry and the state, the course of Chinese modern gold and silver commemorative coinage will continue to develop healthily at a steady pace. Chinese coin workers will create more and better gold and silver commemorative coin pieces to meet the demand of the coin collectors.

January.2000

(019)

10331

A COMPLETE COLLECTION OF MODERN CHINESE GOLD AND SILVER COMMEMORATIVE COINS

《中国现代金银纪念币大全》编辑委员会 编辑说明

序

中国现代金银纪念币20年

ー九七	た年
-----	----

70 070-	
1 中华人民共和国成立30周年纪念金币	(003)
2 国际儿童年金银纪念币	(004)
3 中华人民共和国第4届运动会金银纪念章	(005)
4 北京风景名胜纪念金章	(006:

カ.八0年

1	第13届冬奥会金银铜纪念币	(009)
2	中国奥林匹克委员会金银铜纪念币	(010)
3	鉴真大师像回国巡展纪念银章	(012)

一九八一年

1	中国辛酉(鸡)年生肖金银纪念币	(015)
2	出土文物(青铜器)第 (1) 组纪念金币	(015)
3	辛亥革命70周年金银纪念币	(016)
4	鲁迅诞辰100周年纪念银章	(016)

一九八二年

1 1982版熊猫纪念金币

2 中国壬戌(狗)年生肖金银纪念币	(020)
3 第12届世界杯足球赛金银铜纪念币	(021)
4 咸丰重宝镇库金钱	(022)
5 中国银行成立70周年纪念银章	(022)

一九八三年

- 1	1983版熊猫金银铜纪念巾	(025
2	中国癸亥(猪)年生肖金银纪念币	(026
3	马可・波罗金银纪念币	1026

一九八四年	
1 1984版熊猫金银铜纪念币	(029)
2 中国甲子(鼠)年生肖金银纪念币	(031)
3 第14届冬奥会纪念银币	(031)
4 第23届奥运会纪念银币	(031)
5 中国杰出历史人物第(1)组金银纪念币	(032)
6 陈嘉庚诞辰110周年纪念银币	(033)

7 中国古塔纪念银章